
Zgłaszanie prac geodezyjnych przez spółki cywilne 

 

W przestrzeni publicznej w ostatnim czasie pojawiło się sporo wątpliwości 

dotyczących traktowania zgłoszeń prac geodezyjnych dokonywanych przez 

przedsiębiorców prowadzących działalność gospodarczą w ramach spółek 

cywilnych. W celu wyjaśnienia zawiłości formalnych związanych z wykonywaniem 

prac geodezyjnych przez przedsiębiorców prowadzących działalność gospodarczą w 

formie spółki cywilnej, należy przeanalizować regulacje zawarte w przepisach ustawy 

– Prawo geodezyjne i kartograficzne, ustawy – Prawo przedsiębiorców oraz ustawy – 

Kodeks cywilny. 

Zgodnie z art. 11 ust. 1 ustawy – Prawo geodezyjne i kartograficzne, wykonawcą 

prac geodezyjnych lub prac kartograficznych może być przedsiębiorca, jednostka 

organizacyjna, a także osoba legitymująca się uprawnieniami zawodowymi w 

dziedzinie geodezji i kartografii w przypadku wykonywania przez tę osobę funkcji 

biegłego sądowego lub mierniczego górniczego.  

Przedsiębiorcą jest osoba fizyczna, osoba prawna lub jednostka organizacyjna 

niebędąca osobą prawną, której odrębna ustawa przyznaje zdolność prawną, 

wykonująca działalność gospodarczą. Przedsiębiorcami są także wspólnicy spółki 

cywilnej w zakresie wykonywanej przez nich działalności gospodarczej (art. 4 ust. 1 i 

2 ustawy – Prawo przedsiębiorców). Spółka (zwana potocznie spółką cywilną) jest 

natomiast umową nazwaną – uregulowaną w art. 860 – 875 ustawy – Kodeks 

cywilny. Zgodnie z art. 860 § 1 KC przez umowę spółki wspólnicy zobowiązują się 

dążyć do osiągnięcia wspólnego celu gospodarczego przez działanie w sposób 

oznaczony, w szczególności przez wniesienie wkładów. Wspólnikami spółki cywilnej 

mogą być zarówno przedsiębiorcy jak i osoby niebędące przedsiębiorcami. W 

praktyce, w przytłaczającej większości, funkcjonują jednak spółki cywilne 

przedsiębiorców, zazwyczaj osób fizycznych prowadzących jednoosobową 

działalności gospodarcze.  

Należy zwrócić uwagę, że spółka cywilna nie ma osobowości prawnej ani zdolności 

prawnej, nie może być podmiotem praw i obowiązków a tym samym nie może 

wykonywać działalności gospodarczej. Zatem nie ma także możliwości aby spółka 

cywilna uzyskała status przedsiębiorcy. Zgodnie z art. 4 ust. 2 ustawy – Prawo 

przedsiębiorców status ten może przysługiwać jej wspólnikom, którzy będąc 



podmiotami prawa i dysponując zdolnością prawną mogą wykonywać działalność 

gospodarczą. Wobec powyższego stwierdzić należy, że spółka cywilna nie może 

dokonywać zgłoszeń prac geodezyjnych ani też być stroną ewentualnych decyzji 

administracyjnych o odmowie przyjęcia do państwowego zasobu geodezyjnego i 

kartograficznego (pzgik) wyników zgłoszonych prac geodezyjnych, gdyż jest to tylko 

umowa podmiotów praw i obowiązków, a nie taki podmiot. Zauważyć przy tym 

należy, że każdy wspólnik jest uprawniony i zobowiązany do prowadzenia spraw 

spółki cywilnej i może bez uprzedniej uchwały wspólników prowadzić sprawy, które 

nie przekraczają zakresu zwykłych czynności spółki (art. 865 § 1 i 2 ustawy – Kodeks 

cywilny). W braku zaś odmiennej umowy lub uchwały wspólników każdy wspólnik jest 

umocowany do reprezentowania spółki w takich granicach, w jakich jest uprawniony 

do prowadzenia jej spraw (art. 866 ustawy – Kodeks cywilny).  

Powyższe prowadzi do wniosku, że w przypadku spółki cywilnej przedsiębiorców 

wykonujących prace geodezyjne i kartograficzne każdy z nich, co do zasady, jest 

uprawniony do dokonywania zgłoszeń prac w imieniu tak własnym jak i pozostałych 

wspólników. Konsekwentnie, stronami w postępowaniu prowadzącym do wydania 

decyzji administracyjnej o odmowie przyjęcia do pzgik wyników zgłoszonych prac 

geodezyjnych będą wszyscy wspólnicy spółki cywilnej, w imieniu których dokonane 

zostało zgłoszenie. 

Mając na względzie przytoczone przepisy należy stwierdzić, że w przypadku spółki 

cywilnej to wspólnicy spółki cywilnej w zakresie wykonywanej przez nich działalności 

gospodarczej są wykonawcami prac geodezyjnych lub kartograficznych, a tym 

samym mogą oni dokonywać zgłoszeń takich prac.  

Należy przyjąć, że zgłoszenie prac geodezyjnych lub kartograficznych może być 

dokonane przez wspólnika lub wspólników spółki cywilnej, w ramach wykonywanej 

przez nich działalności gospodarczej. Trzeba także podkreślić, że wspólnicy spółki 

cywilnej mogą być także podmiotem kontrolowanym na podstawie art. 9 ustawy – 

Prawo geodezyjne i kartograficzne, jako przedsiębiorcy wykonujący prace 

geodezyjne, w odróżnieniu od samej spółki cywilnej, która nie jest podmiotem praw i 

obowiązków oraz nie może wykonywać działalności gospodarczej. 

 

W przypadku dokonywania zgłoszeń prac geodezyjnych lub też zawierania przez 



starostów umów na udostępnianie materiałów pzgik drogą elektroniczną, należy 

przede wszystkim właściwie ustalić strony konkretnej umowy tj. czy wspólnik spółki 

cywilnej (przedsiębiorca) lub wspólnicy, wpisują się w definicję wykonawcy prac 

geodezyjnych. 

Na marginesie warto wskazać, że zgodnie z przytoczonymi przepisami prawa, 

przedsiębiorcami nie są wspólnicy, którzy będąc stronami umowy spółki, nie 

wykonują działalności gospodarczej. 

 


